
  گزارش

مأموریت های جدید قرارگاه فرهنگی کشور
حکم انتصاب اعضای شورای عالی انقلاب فرهنگی برای دوره جدید، 
علاوه بر آنکه نشانگر ورود نسل جدیدی از کارشناسان و متخصصان 
جوان حوزه دان��ش و فرهنگ به این ش��ورا اس��ت، چارچوب کلی 
انتظارات رهبر معظم انقلاب اسلامی از این شورا را نیز ترسیم می کند؛ 
انتظاراتی مهم و حساس که شاید نه به اندازه جوان گرایی در ترکیب 
شورا، موردتوجه رسانه   ها و تحلیلگران قرار گرفته باشد و مستلزم دقت 

نظر و واکاوی بیشتری است. 
بر اساس مفاد حکم معظم له و آنچه بررسی تاریخچه این نهاد نشان 
می دهد، عمده مأموریت های این شورا در حدود چهار دهه ای که از 
عمرش سپری شده است، عبارت اس��ت از : »ساماندهی به وضعیت 
فرهنگ و دانش در کشور، و سیاستگذاری در این دو مقوله« ، »هدایت 
دستگاه های متصدی این حوزه به سمت ارزش   ها و هدف های انقلاب 
و برآوردن نیازهای فکری این دستگاه ها« و در نهایت »ظاهر شدن 
در نقش ق��رارگاه فرهنگی کش��ور« البته واضح اس��ت که به دلایل 
سیاسی، در مقاطعی برخی دس��تگاه های اجرایی و به طور مشخص 
وزارتخانه های ذی رب��ط همکاری تامی با ش��ورا نداش��ته و همین 
امر تحقق آخری��ن و مهم  ترین مأموریت این ق��رارگاه فرهنگی را با 

کاستی   هایی مواجه کرد. 
اکن��ون و در چهل��واره دوم انقلاب اس��لامی، رهبر معظ��م انقلاب، 
افق های جدیدی در برابر این شورا گشوده اند که بی ارتباط به اهداف 
و آرمان های ترسیم ش��ده در بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی نیست. 
تجربه 40 س��ال مدیریت راهب��ردی در حوزه فرهن��گ و دانش که 
مشحون از نقاط ضعف و قوت و مواجهه با تهدیدات و فرصت   ها بوده 
است، این انتظار را از کلیت نظام و به تبع آن شورای انقلاب فرهنگی 
و نهادهای ذیل آن پدید آورده که به فرهنگ به عنوان جهت دهنده 
همه اقدام های اساسی و زیر بنایی جامعه و شتاب دهنده یا کُندکننده 
این اقدامات، نگاهی نو، آسیب شناس��انه و روزآمدساز داشته باشد و 
بر این اس��اس مأموریت   ها و نقش آفرینی این شورا در ساختار نظام 

متحول گردد. 
لازمه این تحول اساس��ی این اس��ت که نگاه و احس��اس مسئولیت 
متصدیان فرهنگی و نخبگان و فعالان عرصه های گوناگون کش��ور 
به مقوله فرهنگ ارتقا یابد و در این زمینه ضروری اس��ت، این شورا 
مجموعه ای از تدابیر و برنامه ریزی   ها را دنبال نماید. نگاه های سطحی 
و تبعی به امر فرهن��گ )مطابق آنچه گاه در گذش��ته دیده ش��ده( 
نمی تواند این تح��ول عمیق فرهنگ��ی را در چل��ه دوم انقلاب رقم 
زند. ازاین رو باید فرهنگ س��ازی در هریک از اجزای تمدّنی جامعه، 
بر  ترین وسیله پیشرفت و موفقیت آن دانسته شده و به این حقیقت 
پی می بریم ک��ه اگر فرهنگ و مقولات فرهنگ��ی به صورت بنیادین 
اصلاح گردد، دیگر نیازی به ابزارهای الزام آور و تحکّمی برای کنترل 

آسیب های فرهنگی و اجتماعی نیست. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در اولین دیدار کابینه سیزدهم، بر ضرورت 
»بازسازی انقلابی حوزه فرهنگ « در کش��ور تأکید کردند و همین 
توصیه به نحوی دیگر در حکم انتصاب دوره جدید ش��ورای انقلاب 
فرهنگی نیز تکرار شده است. اکنون نیازمند جهادی گسترده برای 
ترسیم و اعمال »نظم و محتوای انقلابی« برای شاکله و آرایش عمومی 
فرهنگ در کشور هستیم و همان گونه که معظم له اشاره فرمودند این 
مهم، یگانه وسیله مصون سازی فرهنگ عمومی کشور در برابر هجوم 

فرهنگی و رسانه ای برنامه ریزی شده بیگانگان بدخواه است. 
البته این جهاد عظیم و چندلایه تنها به اعضا و ساختار شورای عالی، 
منتهی نمی گردد و مستلزم یک بس��یج عمومی در میان نخبگان و 
فرهیختگان انقلابی است؛ اما شورا به عنوان قرارگاه مرکزی هدایت و 
راهبری حوزه فرهنگ در کشور، باید جایگاهی محوری در هم افزایی 
همه ظرفیت های نهادی و انسانی کش��ور و نیز ریل گذاری صحیح 

دستگاه های مسئول در این حوزه داشته باشد. 
طبیعی اس��ت که نظم و محتوای انقلابی در حوزه فرهنگ و دانش، 
نیازمند مجموعه ای از تحولات در بخش های گسترده این حوزه اعم از 
نظامات آموزشی، پژوهشی و علمی، فرهنگ عمومی و سبک زندگی، 
هنر و رسانه است که برای اجزای آن باید پیش بینی های تجویزی لازم 
صورت پذیرد. اینکه ساختار نهادی مدیریت حوزه فرهنگ در دهه 
آینده به چه گونه ای باشد و کدام ساختار  ها نیازمند توسعه، ادغام و 
یا حتی انحلال است، از دیگر الزامات این تحول مهم است که شورا 
باید در دوره جدید حول آن بیندیش��د. همچنین چگونگی افزایش 
مش��ارکت مردم در ارتقای فرهنگ عمومی و بهبود س��هم و نقش و 
تشکل های مردم نهاد در تولید کالای فاخر فرهنگی از دیگر الزامات 
تحقق بیانیه گام دوم است که شورا باید برای آن چاره اندیشی کند. 

از ذهن های کلیشه ای
 تا نقدهای منصفانه

در واکنش به یادداشت » انساب و انتصاب« نظرات زیادی عنوان شد 
که از واکنش احساس��ی تا ذهن های کلیش��ه ای، انگیزه دیده شدن، 
عقده گشایی سیاسی، تا نقد مشفقانه و برادرانه را در خود داشت که از 

دسته آخر تشکر می کنم. 
تردید ندارم که اکثر اظهارنظرهای توهین  آمیز - و بعضاً ش��رم آور - 
مبتنی بر گزینش یک جمله از سوی یک نفر و دیده شدن آن در توئیتر 

بود که فاجعه است. 
هدف از آن یادداشت پیدا کردن راهی برای به کارگیری منسوبان است 
که نه مانند اکنون عمدتاً رانت باشد و نه مانند مواجهه مخالفان که هیچ 
انتصابی از منس��وبان به مدیران نظام را در میدان عمل )هم در عرصه 

خصوصی و هم در عرصه حاکمیتی( تأیید نکرده اند.
در این یاداشت س��ه بار رانت خانوادگی محکوم و افشاگری درباره آن 
تأیید شده است اما قس��مت دوم هر عبارت یک»اما« دارد که بعد از 
آن »اما« در واکنش  ها سانسور شد. این سه عبارت ذیل از متن یادداشت 

مورد مناقشه را با دقت بخوانید. 
»بدون تردید جوانی که تازه از دانشگاه خارج می شود، اگر به واسطه 
خانواده و بستگان مسئولیتی نامتعارف برعهده گیرد، حتماً نکوهیده 
است و این رشد غیرطبیعی اس��ت، اما مسئولان جمهوری اسلامی را 
می توان در انتصابات دو نوع دانس��ت؛ اقلیتی که حضور چهارساله یا 
هشت ساله در قدرت برای آنان بسان طعمه است که باید بار را بست، 
اما برخی اینگونه نیس��تند و س��ابقه هر دو دس��ته در مقابل نخبگان 

کشور است.«
»اگر ما مدرک و س��ند و حجتی بیابیم که فرد فاقد صلاحیت صرفاً با 
یک تلفن منصوب شده است، حتماً محکوم است و لحظه ای در برخورد 
نباید درنگ کرد، اما ساختن بن بست ضدارزشی برای بهترین جوانان 
کشور به جرم انتساب می تواند به فروپاشی خانواده و حتی آرزوی مرگ 

برای خود یا فلان بستگان منجر شود که جرم من چیست؟«
»هرجا حجتی دست داده شد که رش��د غیرطبیعی است یا رانت در 
تصمیم گیری مؤثر بوده است، حتماً باید افشاگری کرد، اما اینکه طبق 
هیچ قاعده ای نباید فرزندان منصوبین نظام وارد کار حاکمیتی شوند، 

ظلم مضاعف به بخشی از آینده داران این کشور است. «
پس در این یادداشت رانت آقازادگی محکوم و رد شده است، اما کسی 
برجسته نکرد. ضمن اینکه مدعی هس��تم در خانواده بزرگ بنده این 
اصل رعایت شده اس��ت و جسارت س��خن گفتن در این باره از رطب 
نخوردگی است. اما دو عبارت هست که می پذیرم از جهت استخدام 
واژه  ها لغزنده و شاید جامع و مانع نباشد و منجر به تکثر چشم اندازهای 

نگاه به آن شود. 
این دو عبارت یکی این بود که مس��ئولان به تحصیل فرزندان بیشتر 
اهمیت می دهند. کس��ی این را رد نمی کند اما ممکن اس��ت واقعیت 
تلخی بداند. مسئولان عمدتاً تحصیلات تکمیلی دارند یا هیئت علمی 
هستند، یعنی از مسیر تحصیل به شغل رسیده اند و تحصیلات عالیه 
فرزندان را بسان یک پرس��تیژ و خلاف آن را زشت می دانند. بنابراین 
ممکن است نگرش یک معلم دانشگاه به تحصیل فرزندان برجسته تر 
از یک تاجر و کشاورز باشد و این انتخاب یک راهبرد در زندگی است 
نه اینکه صرفاً علت آن را حصر در دسترسی  ها کنیم )البته جابه جایی 
تحصیل فرزندان اعضای هیئت های علمی به سمت دانشگاه های برتر 
را ناروا می دانم(. یک تاجر یا مغازه دار یا تولید کننده ش��اید مسیر کار 
خود را برای فرزند انتخاب کند اما برای تحصیلکردگان، اولویت، درس 

خواندگی فرزندان است. 
یک شهرس��تان را در نظر بگیرید که 30 مدیر دارد طبیعی است که 
تحصیل فرزندان برایشان مهم تر از کسانی است که در همان شهرستان 
کار اقتصادی می کنند. این واقعیت است اما شاید بگویید این وضعیت 

مطلوب نیست که موافقم. 
موضوع دوم مقایسه حال با دهه 60  از جهت شغلی است. در این باره 
کسانی میدان دار هجمه شدند که اصلًا دهه 60 را درک نکرده اند. در 
اینجا فقط وضعیت تحصیل حال و دهه60 مورد بحث اس��ت و گرنه 
در حوزه ارزشگرایی حتماً پس��رفت داشته ایم. در دهه 60 نه تحصیل 
این قدر در اولویت بود و نه این قدر تحصیل کرده داشتیم و نه قوانین 
موضوعه تحصیلات را محور انتصابات می دانست. مثلًا فرزند آیت الله 
جنتی یا فرزند شهید رجایی وارد کار دولتی نشدند. اما امروز یک فوق 
لیسانس یا دکتری را که با علایق زیادی درست خوانده است، نمی توان 
به آن شغل توصیه کرد. متأسفانه بین تحصیل و میز در کشور ما رابطه 

مستقیم وجود دارد که دهه60 اینگونه نبود. 
ده  ها سؤال در آن یاداشت طرح کردم و مثال از حوزه خصوصی، دولتی 
و حتی بیکاری فرزندان یک مسئول)رحمانی فضلی( آوردم که با همه 
موارد تند برخورد شده است. باید حاکمیت و نخبگان مدلی بیابند که 
قابلیت پذیرش عمومی داشته باش��د که بین رانت آقازادگی - که در 
جمهوری اسلامی بسیار زشت است- و عدم محرومیت به جرم انساب، 
راه حلی یافت که مسئولانه و فاقد تبعیض مثبت و منفی باشد. چنین 

سازوکاری اکنون نداریم و مناظره اصولی بر سر آن را لازم می دانم. 

عبدالله گنجیمحمدجواد اخوان

رئیسی در تماس تلفنی رئیس جمهور روسیه:

ایران در مذاکرات کاملاً جدی خواهد بود 
پوتین: از حقوق هسته ای ملت ایران حمایت می کنیم

رؤسای جمهور ایران و روسیه در گفت وگویی 
تلفنی با اشاره به مواضع و همگرایی مشترک 
دو کشور در موضوعات دوجانبه، منطقه ای 
و بین الملل�ی ب�ر ل�زوم نهایی کردن س�ند 
جامع هم�کاری بلندم�دت تأکی�د کردند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رس��انی دفتر ریاس��ت 
جمهوری، آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی روز 
گذشته با قدردانی از تماس تلفنی »ولادیمیر 
پوتین « رئیس جمهور روسیه، اراده جمهوری 
اسلامی ایران را توسعه روابط تجاری و اقتصادی 
با روسیه دانست و اظهار داشت: آمادگی داریم 
سند جامع همکاری های بلندمدت دو کشور را 
نهایی کنیم تا روند ارتقای هر چه بیشتر روابط و 
همکاری های دو کشور با سرعت اجرایی شود. 

 رئیس جمهور با بیان اینکه تهران و مس��کو در 
بس��یاری از موضوعات بین الملل��ی همگرایی 

و هم افزای��ی دارند، اظه��ار داش��ت: مقابله با 
یکجانبه گرایی و تحکی��م چندجانبه گرایی از 
جمله وجوه مش��ترک دو کشور اس��ت. دکتر 
رئیس��ی بر ض��رورت همکاری های مش��ترک 
دو کش��ور در مس��ائل منطقه ای تأکید کرد و 
گفت: ت��داوم حضور بیگانگان در س��وریه را بر 
خلاف خواست ملت و دولت سوریه و غیرقانونی 
می دانیم، چرا ک��ه ثبات و امنیت این کش��ور 
را تهدید می کن��د. رئیس جمهور با اش��اره به 
تحولات افغانس��تان خاطرنش��ان کرد: حضور 
داعش در افغانستان را برای منطقه و این کشور 
خطرناک می دانیم که بای��د در مقابل خطرات 
این توطئه هوشیار باش��یم. جمهوری اسلامی 
ایران خواهان اس��تقرار دولت فراگیر با حضور 
همه اقوام و گروه های سیاسی است و معتقدیم 
تشکیل چنین دولتی می تواند امنیت این کشور 

را تضمین کند. 
دکتر رئیس��ی در ادامه با قدردان��ی از مواضع 
روسیه در دفاع از حقوق هس��ته ای و لزوم لغو 
هم��ه تحریم   ها علی��ه ملت ای��ران تأکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات کاملًا جدی 
است و به همین میزان در تأمین حقوق ملتمان 

مبنی بر لغو تحریم  ها هم جدیت داریم. 
    تغییر ژئوپلتیک منطقه را نمی پذیریم

رئیس جمهور از ابتکار روسیه در خصوص ثبات و 
آرامش در منطقه قفقاز استقبال کرد. همچنین 
دو طرف در این مکالمه تلفن��ی تأکید کردند: 
هیچ گونه تغییر در ژئوپلتیک و تغییر مرزهای 
کشورهای منطقه قابل پذیرش نیست. آیت الله 
رئیس��ی در این گفت وگوی تلفنی از مساعدت 
رئیس جمهور و دولت روسیه در زمینه عضویت 
ایران در پیم��ان همکاری ش��انگهای و نیز در 

خصوص تأمین واکسن کرونا قدردانی کرد. 
    حمایت پوتین از پیشنهادهای تهران 

برای همکاری دوجانبه
ولادیمی��ر پوتی��ن ، رئیس جمهور روس��یه نیز 
در تماس تلفنی خود با تأکی��د بر اینکه تهران 
و مس��کو از مواضع و همگرایی مش��ترکی در 
بسیاری از موضوعات برخوردار هستند، گفت: 
مسکو از پیش��نهادهای تهران در تدوین سند 
جدید هم��کاری بلندمدت دو کش��ور حمایت 
می کند و مصمم هستیم هر چه سریع تر نهایی 

و اجرایی شود. 
رئیس جمهور روس��یه با تأکید بر اینکه مسکو 
به ارتقای سطح روابط اقتصادی و نهایی شدن 
برنامه ه��ای س��رمایه گذاری های مش��ترک با 
ایران ارزش زیادی قایل اس��ت، گفت: ش��اهد 
گرایش های مثبتی ب��رای ارتق��ای روزافزون 
س��طح همکاری های دو جانب��ه، منطقه ای و 
بین المل��ل هس��تیم و بی تردید روند توس��عه 
همکاری   ه��ا ش��تاب خواهد گرف��ت. پوتین با 
اشاره به همکاری های دو کشور در موضوعات 
منطقه ای به ویژه سوریه، گفت: با تلاش مشترک 
توانستیم اس��تقلال س��وریه را حفظ و کانون 
تروریس��ت   ها در این کش��ور را منه��دم کنیم. 
البته همچنان باید همکاری های نزدیک خود 
را به ویژه در حوزه های مختلف منطقه ای ادامه 

دهیم. 
   مدافع حقوق هسته ای ایران هستیم

رئیس جمهور روس��یه همچنین ب��ا حمایت از 
حقوق ملت ای��ران در موضوع هس��ته ای ابراز 
امیدواری ک��رد در مذاکرات آین��ده، طرف ها، 
اراده سیاسی کافی برای خروج از شرایط فعلی 
را داشته باشند. پوتین در ادامه با ابراز نگرانی از 
اوضاع قره باغ، گفت: برای افزایش سطح اعتماد 
و همکاری در این منطقه ب��ه دنبال راه اندازی 
مکانیزم مش��ورتی 3+3 هس��تیم و امیدواریم 
جمهوری اسلامی ایران نیز از آن حمایت کند. 
روسیه مصمم است همکاری در زمینه مقابله با 
کرونا و ارس��ال محموله های واکسن به ایران را 

همچنان ادامه دهد. 

رئیس کمیسیون امور داخلی عنوان کرد
لزوم افزایش تعداد نمایندگان مجلس

داخل�ی  ام�ور  کمیس�یون  رئی�س 
کش�ور و ش�ورا  ها در مجل�س اعتق�اد 
دارد ط�ی ۲۰ س�ال گذش�ته اص�ل ۶۴ 
قان�ون اساس�ی در راس�تای افزای�ش 
تعداد نماین�دگان معطل مانده اس�ت. 
محمدصال��ح ج��وکار در گفت وگ��و ب��ا 
خبرگزاری خانه ملت، در خصوص باید  ها و 

نبایدهای طرح اصلاح جدول حوزه انتخابیه مجلس، گفت: مطابق اصل 
64 قانون اساسی هر 10 سال یک بار باید 20 نفر به جمع نمایندگان 

اضافه شود که طی 20 سال گذشته این مهم محقق نشده است. 
نماینده مردم یزد در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: در این راستا 
دولت باید لایحه ارائه دهد اما به دلیل اینکه دردسرهایش بیشتر خواهد 
ش��د از این موضوع س��ر باز می زند. در واقع افزایش تعداد نمایندگان 
موجب افزایش ناظران در اس��تان  ها خواهد ش��د، بنابراین دولت  ها از 

جناح های مختلف حاضر به تحقق این مهم نشده اند. 
این نماینده م��ردم در مجلس یازدهم افزود: این مهم در حالی اس��ت 
که برخی از حوزه ه��ای انتخابیه با افزایش جمعی��ت و افزایش تعداد 
شهر  ها روبه رو هستند که وجود یک نماینده نمی تواند پاسخگوی نیاز 
مردم باش��د؛ در این میان مراجعات و دغدغه های مردمی نیز افزایش 
یافته و یک نفر نمی تواند به خوبی به همه آنها رسیدگی کند. جوکار با 
بیان اینکه نمایندگان دارای تشکیلات وسیعی درحوزه های انتخابیه 
نیستند و این موضوع موجب شده مطالبات مردم به خوبی رفع نشود، 
گفت: بر این اس��اس نمایندگان درخواس��ت دارند تعداد نمایندگان 
بر اس��اس وس��عت جغرافیایی، جمعیت و برخ��ورداری از ملاک های 
توس��عه ای مختلف و غیره افزایش یابد. رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور و ش��ورا  ها در مجلس شورای اسلامی خاطرنش��ان کرد: بر این 
اس��اس امیدواریم دولت نیز همراه با مجلس باشد تا طرح پیش بینی 
شده از سوی مجلس محقق شود و در جریان بررسی جزئیات نیز نکات 

مدنظرش را ارائه دهد. 

یک فعال سیاسی:
قدرت بازدارنده سپاه

 از بمب اتم هم بازدارنده تر است
قدرت بازدارندگی س�پاه از بمب ات�م هم بازدارنده تر اس�ت و به 
همین دلیل امریکایی   ها در اغلب م�وارد ترجیح داده اند نظاره گر 
تحولات منطقه باش�ند تا اینکه ورود مس�تقیم داش�ته باش�ند. 
حس��ین کنعانی مقدم، فعال سیاس��ی در گفت وگو ب��ا دفاع پرس در 
خصوص حضور جمهوری اسلامی ایران در آب های بین المللی اظهار 
داشت: کنترل آبراه های اس��تراتژیک در خاورمیانه، تنگه هرمز، باب 
المندب و کانال سوئز و حضور در اقیانوس هند و سایر نقاطی که محل 
انتقال انرژی محسوب می ش��ود، برای جمهوری اسلامی ایران بسیار 

حائز اهمیت است. 
وی ادامه داد: هرچقدر تس��لط ایران بر آبراه های اس��تراتژیک بیشتر 
شود، نشانه توانمندی و قدرتمندی ایران است و از سوی دیگر شکست 
اس��تراتژیک ناوگان پنجم دریایی امریکا را در منطقه سرعت خواهیم 
بخشید. این فعال سیاسی با بیان اینکه میلیارد   ها دلار نفتی بابت حضور 
امریکا در منطقه هزینه شده اس��ت، خاطرنشان کرد: وقتی اثرگذاری 
امریکا در آبراه های اس��تراتژیک کمتر ش��ود، قطعاً کشور   هایی مانند 
بحرین دیگر نمی توانند با اطمینان خاطر امنیتشان را به قدرت نظامی 
امریکا گره بزنند و در مقابل برای تأمین امنیت ملی خود تلاش خواهند 
کرد تا تعامل سازنده با ایران و کشور های منطقه داشته باشند و امنیت 

دسته جمعی را در پیش بگیرند. 
کنعانی مقدم معتقد است که کشور های عربی منطقه تا حدودی به این 
واقعیت رسیده اند که حضور ناوگان دریایی امریکا در منطقه نمی تواند 
تأمین کننده امنیت باشد، بلکه بی ثبات منطقه را بیش از قبل خواهد 
کرد. در عملیات اخیر سپاه علیه دزدان دریایی امریکا، کشور های منطقه 
فقط نظاره گر بودند و هرگز فکر نمی کردند که جمهوری اسلامی ایران 
بتواند نفت خود را از راهزنان امریکایی بازپس بگیرد. این کارش��ناس 
مس��ائل منطقه با بیان اینکه قدرت س��پاه و حضور این نهاد در خلیج 
فارس، جنبه بازدارندگی دارد، گفت: امریکایی   ها شاید توان اقدامات 
عملیاتی و ماجراجویانه زیادی داشته باشند اما وقتی مشاهده می کنند 
که هر اقدام آنها با واکنش سریع و قاطعانه سپاه مواجه می شود، سریع 

عقب نشینی می کنند. 
کنعانی مقدم معتقد اس��ت که قدرت بازدارندگی سپاه از بمب اتم هم 
بازدارنده تر اس��ت و به همین دلیل امریکایی   ها در اغلب موارد ترجیح 
داده اند نظاره گر تحولات منطقه باش��ند تا اینکه ورود مستقیم داشته 

باشند. 
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      یادداشت

      خبر

دکت�ر ی�دالله جوان�ی، مع�اون سیاس�ی س�پاه پاس�داران 
انقاب اس�امی در یادداش�تی با عن�وان » عام�ل برتری در 
رویارویی ب�ا امریکا« ابعاد دیگ�ری از ماجرای شگفتی س�از 
نیروی دریایی سپاه در شکس�ت هیمنه امریکا را بازگو کرد. 
سردار سرتیپ دوم پاس��دار دکتر یدالله جوانی در این یادداشت 
نوشته است: بار دیگر پاسداران انقلاب اسلامی در سالروز ولادت 
پیامبر عظیم الشأن اسلام در دریای عمان، شگفتی ساز شدند و با 
تحقیر امریکا، جهانیان را متحیر کردند؛ اگرچه خبر این حماسه 
بزرگ به دلایلی با تأخیر اعلام و رسانه ای شد، ولی به محض اعلام 
خبر، تمامی رس��انه های داخلی و خارجی آن را بازتاب دادند و به 

شرح و تفسیر و تحلیل آن پرداختند. 
حواش��ی خبر و مس��ائل جانبی در روز های اول پس از رسانه ای 
شدن آن رویداد تاریخی و شگفتی ساز، تا حدودی اصل حماسه و 
رویارویی حق و باطل را تحت تأثیر قرار داد! اصل واقعه آن اس��ت 
که امریکایی   ها با تمام توان خود در دریای عمان، با طرح و آمادگی 
قبلی به حمایت و پشتیبانی از سارقان بین المللی نفت پرداخته، 
نهایت تلاش خود را به عمل آوردند تا نگذارند دلاورمردان نیروی 
دریایی سپاه، کشتی حامل نفت سرقتی ایران را به سواحل کشور 

عزیزمان منتقل کنند. 
امریکایی های برخوردار از شناور های بزرگ و عظیم الجثه نظامی با 
پشتیبانی هوایی، هرگز تصور نمی کردند در این عملیات دریایی و 
رویارویی جدی با نیروی دریایی سپاه، مجبور به عقب نشینی و تن 
به شکست بدهند. امریکایی   ها به دلیل نابرابری تجهیزات طرفین 
و خود را در موقعیت برتر دیدن از نظر تجهیزات و نفرات، تصور یک 
پیروزی را در سر می پروراندند، ولی داستان به گونه ای دیگر رقم 
خورد و شکستی دیگر در کارنامه سراسر شکست امریکایی   ها در 

برابر جمهوری اسلامی ایران به ثبت رسید. پرسش اصلی آن است 
که رمز و راز پیروزی   هایی از این جنس که نصیب جمهوری اسلامی 
و ملت ایران می شود، چه چیزی است. عامل برتری و تعیین کننده 
در این صحنه های سرنوشت س��از چیس��ت. چرا امریکایی   ها در 
42 سال گذشته، همواره در صحنه های رویارویی با سپاه و دیگر 

نیرو های مسلح جمهوری اسلامی شکست خورده اند.
بدون تردید می توان گفت که عامل اصلی برتری بخش در تمامی 
صحنه های رویارویی بین سپاه و نیرو های ارتش تروریستی امریکا 
در منطقه و از جمله در خلیج  ف��ارس و دریای عمان، عامل ایمان 
و معنویت است. در این نوشتار هدف، نادیده انگاشتن نقش ابزار، 
تجهیزات، آموزش   ها و آمادگی های جسمانی و اشراف اطلاعاتی و 
رصد دریایی نیست، بلکه هدف آشکارسازی و برجسته کردن آن 

عامل برتری بخش در صحنه میدان است. 
اگ��ر در واقعه دوم آب��ان دریای عم��ان و لحظه ه��ای رخ داده به 

رفتار های هر یک از طرفین در این رویارویی جدی، به درستی نظر 
کنیم و بیندیشیم، آنگاه مشخص می شود که در این مصاف، غلبه 
با آن اراده های پولادین سرچشمه گرفته از قدرت ایمان و معنویت 
بود. آن گام های استوار هنگام سوار شدن به بالگردها، آن اعتماد 
به نفس و آرامش در هن��گام فرود آمدن بر عرش��ه نفتکش و آن 
حرکت های قایق های تندرو برای متوقف کردن ناو جنگی امریکا، 
همگی از باور های مستحکم ایمان پاسداران خالق آن حماسه   ها و 
صحنه   ها به نصرت الهی حکایت می کند.  اگر این باور   ها و ایمان   ها 
به نصرت الهی در قلب پاس��داران نبود، به طور قطع آن حماسه   ها 
خلق نمی شد. آری، روز 1۷ ربیع روز قدرت نمایی خدا در دریای 
عمان با نازل کردن آرامش و سکینه در قلوب دلاورمردان نیروی 
دریایی سپاه از یک س��و، و وارد کردن رعب و دلهره و اضطراب در 

دل های سیاه امریکایی   ها از دیگر سو بود. 
بسیار روش��ن اس��ت که در چنین ش��رایط و صحنه   هایی ناو  ها و 
شناور   ها و هواپیما های دشمن با تمام عظمت ظاهری که دارند، در 
برابر چشمان مجاهدان فی سبیل الله، آهن پاره   هایی بیش نیستند. 
پاس��داران و تمامی مجاهدان واقعی فی س��بیل الله، بر این باورند 
که نصرت الهی بر بندگان مخلص خ��دا در عرصه   ها و صحنه های 
رویارویی با دشمنان خدا، حقیقتی انکارناپذیر است. بر این اساس، 
همواره پاسداران انقلاب اسلامی و سربازان ولایت در تلاش هستند 
با عمق بخش��ی به معنویت خوی��ش و افزودن بر مرات��ب ایمان، 
ظرفیت   ها و قابلیت های خود را برای دریافت نصرت الهی بیش��تر 
کنند؛ چرا که سپاه پاسداران در 42 سال گذشته، بار   ها و بار   ها این 
وعده الهی را تجربه کردند که فرم��ود: »إنِْ ینَْصُرْکُمُ الَلهّهُ فَلَا غَالبَِ 
لکَُمْ« )اگر خدا شما را یاری کند، پس هیچ کس و هیچ نیرویی بر 

شما نمی تواند غلبه کند(. 

کمیس�یون امنیت ملی و سیاس�ت خارجی 
مجل�س عصر دی�روز میزب�ان عل�ی باقری 
مذاکره کننده ارش�د هس�ته ای کش�ورمان 
پیش از آغاز دور هفتم مذاکرات هسته ای بود. 
محم��ود عب��اس زاده مش��کینی، س��خنگوی 
کمیسیون امنیت ملی در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، اظهار داش��ت: اعضای کمیس��یون 
امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس میزبان 
معاون وزیر امور خارجه و مذاکره کننده ارش��د 
کش��ورمان در مذاک��رات آتی ب��ا 1+4 بودند و 
درخصوص سفرهای اخیر ایشان به کشورهای 
اروپایی پیش از آغاز مذاکرات با ایشان گفت وگو 

کردند. 
وی اف��زود: اعضای کمیس��یون درب��اره بحث 
برجام و مذاک��رات آتی ب��ا 1+4 و چارچوب  ها 
و انتظ��ارات از ای��ن مذاکرات گفت وگو ش��د و 
نمایندگان عضو کمیس��یون درخصوص آنچه 
بای��د در مذاکرات مطرح ش��ود، نکات��ی را ارائه 
کردند. مشکینی گفت:رفع تحریم  ها و مواجهه 
درس��ت با بدعهدی طرف های مقاب��ل یکی از 

مطالبات اصلی مطرح ش��ده در این جلسه بود. 
نماینده مردم مشکین ش��هر در مجلس یازدهم 
تصریح کرد: برطرف کردن نقاط ضعف مذاکرات 
گذشته و گرفتن تضمین های لازم برای توافقات 
احتمالی از نکاتی بود که در این جلس��ه بر آنها 
تأکید ش��د. وی در پایان خاطرنشان کرد: پس 
از اتمام دور هفتم مذاکرات برجامی در 8 آذرماه 

نیز از معاون وزیر امور خارجه آقای باقری برای 
حضور در کمیسیون امنیت ملی دعوت به عمل 

خواهد آمد. 
عباس زاده مشکینی همچنین در خصوص دور 
جدید مذاکرات برجام بین ای��ران و 4+1، گفت: 
غربی  ها و ایالات متحده امریکا راهی جز مذاکره و 
بازگشت به توافق و اجرای تعهدات ندارند، آنها باید 

به جمهوری اسلامی تضمین دهند تا ایران بتواند 
به آنها اعتماد کند و بهترین تضمین، پاس کردن 

چک های پاس نشده ایران نزد غربی  ها است. 
س��خنگوی کمیس��یون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: ما به 
مذاکرات خوشبین نیس��تیم البته به اروپایی  ها 
غربی  ه��ا و امریکا هیچ وقت خوش��بین نبودیم 
زیرا س��وا بق خوبی از خود به جا نگذاش��تند اما 
توپ در میدان غربی هاس��ت و آنها باید در دور 
جدید مذاکرات به ایران اطمینان دهند و با دادن 
تضامین کافی و لازم اعتماد از دس��ت رفته را به 
دست بیاورند. وی در ادامه اظهار کرد: جمهوری 
اسلامی از ابتدا به تعهدات برجام پایبند بود اما 
غربی  ها دنبال مذاکرات جدید هستند، آنها باید به 
تعهدات خود عمل کنند پس از آن می توان برای 
مذاکرات جدی��د تصمیم گیری کرد. عباس زاده 
مشکینی معتقد اس��ت: احیای برجام منوط به 
دادن تضامین لازم از س��وی غربی  ه��ا و ایالات 
متحده به ایران، جبران خس��ارت گذشته و لغو 

تمامی تحریم  ها است. 

یادداشت معاون سیاسی سپاه درباره اقتدار دریایی اخیر سپاه

حماسه ای که تحت تأثیر حواشی یک خبر قرار گرفت

در نشست کمیسیون امنیت ملی با باقری تأکید شد

نقاط ضعف مذاکرات گذشته نباید تکرار شود


